

ISSN 2070-9773

КЛИО



январь 2024

КЛИО



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

<i>Кравченко И.В.</i> (Москва). «Dominus Menglicarei imperator tartarorum»: крымский хан Менгли Гирей в генуэзских источниках.....	13
<i>Кан Шисинь</i> (Москва). Газета «Новый Край» и край империи – Порт-Артур.....	20
<i>Подмолода К.С.</i> (Москва). Газета «Царский вестник» между германофилами и франкофилами (конец 1920-х – 1930-е гг.).....	25

ИСТОРИОГРАФИЯ

<i>Соломаха Е.Н., Шляхов М.Ю., Суroveгина Е.С.</i> (Нижний Новгород). История коммунистических идей в российской публицистике второй половины XIX века (на примере работы А.К. Шеллера-Михайлова «Революционный анабаптизм»).....	38
---	----

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

<i>Литвинов В.П.</i> (Елец). Религиозная полиция в исламском мире: среднеазиатские ханства.....	45
<i>Яковлева А.Е.</i> (Псков). Проблемы взаимодействия ХДС и ХСС в рамках одной фракции после окончания Второй мировой войны (1945-1950).....	52
<i>Харламова Е.М., Барынкин А.В.</i> (Санкт-Петербург). Волынская резня в политическом дискурсе современной Польши.....	60
<i>Рутковская Т.В.</i> (Москва). Хартия 77 и репрессивная политика в Чехословакии.....	68
<i>Скосырев В.А., Смирнов Д.А.</i> (Москва). О новых подходах Коммунистической партии Китая к описанию собственной истории.....	72

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

<i>Волков И.В.</i> (Москва). Панисламизм, власть и сыск в царской России: туркестанский азимут.....	79
<i>Каримов Р.Т.</i> (Казань). Невотчинники-«башкирцы» д. Султангулово Енейской поземельной волости (вторая четверть XVIII – середина XIX вв.).....	85
<i>Пустовойт И.С.</i> (Санкт-Петербург). Два реформатора: о сходстве и различии карьерных траекторий и судеб С. С. Уварова и М. М. Сперанского.....	89
<i>Михайлов А.С.</i> (Москва). «Социалистический феодализм» и «русский “социализм”»: аспекты полемики К.Н. Леонтьева и Ф.М. Достоевского.....	107
<i>Сотников В.Е.</i> (Москва). Роль Первого Всеармейского офицерского собрания 7–8 декабря 1989 г. в истории Вооруженных сил СССР в период перестройки.....	118
<i>Орлов А.С., Боряк А.О.</i> (Орел). Национальный вопрос в Российской империи XIX века по материалам периодической печати (к истории вопроса).....	124
<i>Кислицын А.В.</i> (Санкт-Петербург). Создание башенных установок для 6-дюймовых скорострельных пушек русского флота на рубеже XIX – XX вв.	128
<i>Алиева Л.В., Фролов В.Н.</i> (Псков). Динамика крестьянских выступлений в Псковской губернии в период Крестьянской революции.....	137

Жукова Н.А., Тихомиров А.В. (Санкт-Петербург). Торжественное открытие Ленинградского Дома Красной Армии и Флота (к 100-летию со дня открытия – 8 апреля 1924 года)	145
Вартанян Ю.Т. (Санкт-Петербург). «Создалась крайне неблагоприятная обстановка для плановой работы...». ЦГАВМФ СССР в дни ленинградской блокады (1941 – 1944 гг.).....	158
Зданович А.А. (Санкт-Петербург). Прицельные удары по диверсантам (УКР «СМЕРШ» 1-го Белорусского фронта против Абвергруппы-205).....	169
Гришина А.С. (Воронеж). За год до Победы: боевые действия войск 2-го Украинского фронта севернее Ясс (30 мая – 8 июня 1944 г.)	176
Авлиев В.Н. (Элиста). Положение спецпереселенцев, в том числе и калмыков, в первой половине 50-х гг. XX в. в Омской области и их политическая социализация.....	184
Кошкидько В.Г., Никитина А.А. (Москва). Территориальная организация местного самоуправления в Ростовской области в 1990-е гг.....	190
Миловидов Б.П. (Санкт-Петербург). Роль Комитета министров в регулировании положения военнопленных наполеоновской армии в России в 1812-1815 гг.	198
Ли Дунсинь (Москва). Подарки вдовствующей императрице Цыси от российского императорского дома на рубеже XIX–XX веков	210

CONTENTS

SOURCE STUDIES

- Kravchenko I.V.** (Moscow). "Dominus Menglicarei imperator tartarorum": Crimean Khan Mengli Giray in Genoese sources 13
- Kang Shixin** (Moscow). The newspaper "Novyj Kraj" and the edge of empire – Port Arthur 20
- Podmoloda K.S.** (Moscow). "Tsarsky vestnik" Newspaper between Germanophiles and Francophiles (Late 1920s – 1930s).....25

HISTORIOGRAPHY

- Solomakha E.N., Shlyakhov M.Yu., Surovegina E.S.** (Nizhny Novgorod). History of communist ideas in Russian journalism of the second half of the 19th century (using the example of A.K. Sheller-Mikhailov's work "Revolutionary Anabaptism") ...38

GENERAL HISTORY

- Litvinov V.P.** (Yelets). Religious police in the Islamic world: Central Asian khanates 45
- Yakovleva A.E.** (Pskov). Problems of interaction between the CDU and CSU within the same faction after the end of World War II (1945-1950).....52
- Kharlamova E.M., Barynkin A.V.** (St. Petersburg). Volyn massacre in the political discourse of modern Poland 60
- Rutkovskaya T.V.** (Moscow). Charter 77 and repressive policy in Czechoslovakia 68
- Skosyrev V.A., Smirnov D.A.** (Moscow). New approaches of the Chinese Communist Party to describing its history.....72

NATIONAL HISTORY

- Volkov I.V.** (Moscow). Panislamism, authority and investigation in Imperial Russia: Turkestani azimuth.....79
- Karimov R.T.** (Kazan). Non-votchinnik-"Bashkirs" of the village of Sultangulovo, Yenev land volost (second quarter of the 18th – mid 19th centuries)85
- Pustovoit I.S.** (St. Petersburg). Two reformers: on the similarity and difference of career trajectories and destinies of S. S. Uvarov and M. M. Speransky89
- Mikhailov A.S.** (Moscow). "Socialist Feudalism" and "Russian 'Socialism'": Aspects of the Polemics between K.N. Leont'ev and F.M. Dostoevsky 107
- Sotnikov V.E.** (Moscow). The role of the First All-Army Officers' Meeting on December 7–8, 1989 in the history of the USSR Armed Forces during the period of perestroika 118
- Orlov A.S., Boryak A.O.** (Orel). The national question in the Russian Empire of the XIX century based on the materials of the periodical press (to the history of the issue) 124
- Kislitsyn A.V.** (St. Petersburg). Creation of turret mounts for 6-inch quick-fire guns of the Russian Navy at the turn of XXth century..... 128
- Aliyeva L.V., Frolov V.N.** (Pskov). Dynamics of peasant uprisings in the Pskov province during the Peasant Revolution..... 137
- Zhukova N.A., Tikhomirov A.V.** (St. Petersburg). Grand opening of the Leningrad House

of the Red Army and Navy (on the occasion of the 100th anniversary of its opening on April 8, 1924)	145
Vartanyan Yu.T. (St. Petersburg). «An extremely unfavorable situation has been created for planned work...» TsGAVMF USSR during the days of the Leningrad blockade (1941 – 1944)	158
Zdanovich A.A. (St. Petersburg). Targeted strikes against saboteurs (UKR “SMERSH” of the 1st Belorussian Front against Abwehrgruppe-205)	169
Grishina A.S. (Voronezh). A year before the Victory: combat operations of the troops of the 2nd Ukrainian Front north of Yassy (May 30 - June 8, 1944)	176
Avliev V.N. (Elista). The situation of special settlers, including Kalmyks, in the first half of the 50s XX century in the Omsk region and their political socialization	184
Koshkidko V.G., Nikitina A.A. (Moscow). Territorial organization of local self-government in the Rostov region in the 1990s	190
Milovidov B.P. (St. Petersburg). The role of the Committee of Ministers in regulating the situation of prisoners of war of Napoleon’s army in Russia in 1812-1815	198
Li Dongxin (Moscow). Gifts to Empress Dowager Cixi from the Russian Imperial House at the Turn of the 19th–20th Centuries	210